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Opolozaju Slovencev na avstrijskem 
Koroskem ter stanju v Bosni i n 
Hercegovini smo se pogovarjali s 

predsednikom Narodnega sveta koroskih 
Slovencev i n z v isokim predstavnikom 
Evropske unije za Bosno i n Hercegovino 
dr. Valentinom Inzkom. 

Gospod Inzfeo, Narodni svet koroskih Slo
vencev (NSKS), fei ga vodite,je 15. mq/a ob 
63. obletnici podpisa Avstrijske driavne 
pogodbe (ADP) opozorü, da njen 7. clen, fei 
ureja pravice slovenske manjsine v Avstriji, 
Se ni V celoti uresnicen. Kaj ste pri tem iz-
postavili? 

Clen 7 Avstrijske drzavne pogodbe je soraz-
merno kratek in na zalost na nekaterih pod-
rocjih precej splosen. Poleg tega je od podpisa 
ADP mini lo 63 let in nekatere stvari so se 
bistveno spremenile, npr. obvezno solstvo. 
Posebej bi izpostavil izobrazevanje, javno dvo-
jezcnost, medije i n financno podporo. 

Pravite, da bipotrebovali zakon 0 otrosMh 
vrtdh, ki bi urejäl dvojezicno otrosko vzgo-

jo. Vkaksnem smislu? 
O t r o s k i h v r t c e v v c a s u podp isa A D P 

l e ta 1955 n a j u z n e m Ko roskem p r a k t i c -
no n i bi lo, ce i z v z a m e m o nase ganl j i ve 
i n napredne solske sestre v S e n t p e t r u 
p r i Sentjakobu. Predvsem pa predsolska 
vzgoja n i b i l a del obveznega so lstva, kot 
j e to danes. Potrebujemo torej res i tev v 
sm i s lu , da l ahko vsak otrok obiskuje del 
obveznega dvojezicnega otroskega v r t ca 
V o k v i r u dvojezicnega solskega s i s tema. 
K a r z adeva zasebne o t roske v r t c e , b i 
m o r a l i dodatno poskrbe t i za indeksa -
cijo podpor. 

Zavzemate se tudi za odpravo nacela pri-
jave k dvojexicnemu poüku na ovstri/sfeem 
Koroskem. Zak(g? 

K dvojezicnem pouku je dejansko prijav-
Ijen ze skoraj vsaki drugi otrok na juznem 
Koroskem. B i l b i torej ze skrajni cas za spre-
membo odredbe o prijavi otrok h pouku. 
Modela, k i veljata pri gradiscanskih Hrvatih, 
a l i pa t ist i , k i velja pr i nas pr i verouku, bi 
bila boljsa. Verouk morajo naceloma obisko-
vati vsi, kdor pa tega ne zeli, se lahko odjavi. 
To je V prakticnem i n psiholoskem smislu 
veliko bolj enostavno i n sprejemljivo. 

V zvezi s tem je treba prav tako spomni-
t i na nepopravljivo skodo, k i jo je napravil 
tocno pred 60 l e t i tedanji soc ia l i s t i cn i 
dezelni glavar Wedenig, ko je zaradi mno-
zicnega pr i t iska Heimatdiensta odpravil 
obvezno dvojezicno solstvo na juznem Ko
roskem. To je b i l po vojni najhujsi udarec za 
koroske Slovence. Boj im se, da s i od tega ne 
bomo nikol i vec opomogli. Spomnim naj, 
da je tedaj dvojezicno osnovno solo obisko-
valo kaksn ih 13.000 ucenk i n ucencev. To 
stevilo je kasneje padlo na kaksn ih 1.200. 
Stevilko 13.000 moramo imet i tud i sedaj, 
ko govorimo o stevilu vec kot 4.000, vedno 

V mis l ih . 

Prav tako se xavzemate za razveljavitev 
doloäüa, da smejo obiskovati zvezno reabio 
gimnazijo za Slovence samo avstrijsM dr-
zavljani... 

Drzi. To je stara uredba, k i je bila uveljav-
Ijena v drugacnih okol iscinah. Takratne 
oblasti so se najbrz bale skodljivega vpliva 
dijakov iz nekdanje komunisticne Jugoslavi-
je. Prav zato se na primer na gimnazijo n i 
mogel vpisati gospod Marko Bavdaz, ker je 
bil drzavljan Brazilije. Gospod Bavdaz je danes 
sef oddelka za izdelavo satelitov pri Evropski 
vesoljski agenciji na Nizozemskem (ESA). 
Seveda so bi l i izkljuceni tudi trzaski i n vs i 
zamejski Slovenci. Jasno je, daje danes, ko sta 
Slovenija i n Avstrija clanici Evropske unije, 
odredba v neskladju z duhom casa i n Evropo. 

V NSKS tudi opozarjate, da po kompro-
misnem dogovoru 0 postavitvi krigevnih 
tabel na avstrijskem Koroskem leta 20U 
ni bHa postavljena nobena nova krajev-
na tabla oziroma krtgevni napis. Sam se 
sprasigem, ali so büe vse dogovorjene ta
ble respostavljene. Vem, da ko smo lani oli 
predlanskim kolesarili po Podjuni, misUm, 
daKamen vPodjuni, ki najbi imelpo novem 
dvojezicno topogn^ko tablo, te se ni imel... 

Dogovorjene table v glavnem stojijo, ne 
pa vs i smerokazi. Postavi l i naj b i se s t i r i 
manjkajoce v Pliberku. Zapleta se pa se vedno 
V Zitar i vasi, kjer se zupan Jakob Strauss ze 
dolga leta zagrizeno bori proti tem ma l im 
napisom, cetudi bi se prebivalci v glavnem 
z njihovo postavitvijo strinjali . 

Vaskratkorocni ci^paje, dabivblixnfipri-
hodiu)sti stolo vsq/ 205 krajevnih napisov. 
Pred leti ste zahtevcdi sicer krepko vec kot 
tristo krajevnih tabel... 

Stevi lka 205 n i vklesana v kamen. Toliko 
j i h je pac hotel postaviti predsednik vlade 
Bruno Kreisky leta 1972, ko je Heimatdienst 
organiziral pogrom na dvojezicne krajevne 
napise. Ce bi table postavil i leta 1955 i n ce 
bi upostevali tedanje ljudsko stetje i n po-
znejsi lo-odstotni kljuc ustavnega sodisca, 
bi j i h bilo 800. Pomemben pa je predvsem 
pozitiven trend, ne stevilka. 

V NSKS zahtevate tudi uvedbo dvojezicnih 
obrazcev za vse obcine na obmocju nutnj-
sinskega solstva ter ukrepe tut podrocju 
pravosodja, s katerimi bipreprecüi ukimtve 
dvojezicnih sodisc zaradi pomanjkanja 
ustreznojezikovno usposobljenega osebja. 

To so nekateri predlogi i n moznosti ures-
n ic i t ve 7. c l ena ADP . Dejstvo pa je , da 
clanov manjsine n imamo na vseh podroc-
j i h , rec imo v pol ici j i . T u d i v sods tvu n i 
dovolj kandidatov, k i b i b i l i pr ipravl jeni 
delovati v nas ih t reh sodn ih okraj ih - v 
Borov l jah , P l i b e r k u i n Ze l e zn i K a p l i . 
Podobno zgodbo imamo pr i zdravn ik ih , 
k i raje delajo v vecj ih mest ih . 

Kako paje z zapiranjem slovensMh maiy-
sinsMh trgovin in bancnih poslovcdnic? 
Prejsnjo soboto sem med kolesarjenjem ix 
Vetrinja po stranskih poteh proti Vrbi ob 
Vrbdtem jexeru opaziX da sta slovenän 
market Zadruga in Posojibiica - Bank v 
kngu ikofice po novem zaprta. Zapiranje 
slovenskih trgovin in bancnih posloval-
nicje verjetno kar hud udarec za slovensko 
manjsino na tem obmocju? Bi büo to mogo-
ceprepreciti, so/ tudi v Slovenifi vidimo, da 
zaradi »racionaKzacije« zapingo manjse 
bancne inpostneposlovabiice? 
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Potrebujemo torej 
resitev V smish 
da lahko vsak 
otrok oUskuje 
del obveznega 
dvojezicnega 
otroskega vrtca v 
okviru dvojezicnega 
solskega sistema. 
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Tega statusa ne bomo 
verjetno nikoli dosegli. 
Razlika je v tem, da so 
Juzni Tirolci na svojem 
obmocju V vecini. In so 
tudi financno uspesni. 
Raje bi primerjal naso 
situacijo z Ladinci na 
Juznem Tirolskem, 
ki so med Tirolci in 
Italjani izredno dobro 
zascitena manjsina. Ä 

Stevilka 205 ni 
vklesana v kamen. 
Toliko jih je pac hotel 
postaviti predsednik 
vlade Bruno 
Kreisky leta 1972, 
ko je Heimatdienst 
organiziral pogrom 
na dvojezicne 
krajevne napise. 

Eden od trendov je zagotovo racional i-
zacija i n elektronsko bancnistvo, k i pr i t i -
ska ta t u d i n a vecje banke . U n i c r e d i t 
recimo, k i se pri nas se vedno imenuje Bank 
Aus t r i a , i m a po moj ih in fo rmac i j ah n a 
Koroskem samo dve podruznici . Eno i m a 
V Celovcu i n drugo v Bel jaku. Druga stvar 
pa j e vprasan je l as tne kr ivde . Vedet i 
moramo namrec, da n ismo vedno opti-
malno poslovali, da ne r^cem kaj drugega. 
Cudno se m i zdi , da Nove Ljubl janske 
banke, k i j e odpisala stare dolgove i n dela 
sedaj z lepim dobickom, te s tvar i ne zani-
majo. Sedaj j e nase bancn is t vo v rokah 
banke Raiffeisen i n deluje na nov ih teme-
Ij ih. Upam seveda, da bomo to, kar imamo, 
lahko obdrzali i n dogradili . 

Kaksno paje stanje na podrocju manjsin-
sfeih medy'ev? Je v Imroskih in avstrgsläh 
tnedijOi glas Slovencev feoj bolj slisan? 

Zelo sirok odmev ima slovenska televizij-
ska oddaja ORF, k i jo ob nedeljah na Koro
skem gleda tudi do 50.000 gledalcev. Prav 
tako imamo lastno radijsko postajo, k i 
oddaja ves dan. Dnevnik NOVICE se bori z 
vsakoletnimi financnimi tezavami. Tu se 
lahko zgledujemo po koroski skofiji, k i s 
pogodbo zagotavlja obstoj tedenskega ver-
skega casopisa NEDELJA. 

V NSKS opozarjate, da se financna 
podpora slovensfei narodni skupnosti v Av-
strgivse od leta 1995 nipovisola, zaradi cesar 
so sefinancna sredstva dejansko zmanjscda 
skorcg za polovico. Moram prixnati, da se 
temu cudim, so/ se ixporocanja slovenske 
tdevixijesKoroSkegazdi,dasevzadnjihletih 
koroSkim Slovencem vpoliticnem smislu 
skoraj cedita med in nüeko, ker koroskiglovor 
nivecpokojnisvobodnjäkJörgHaider, ampak 
Peter Kaiser izvrstsodoldemokratov... 

Odsel j e tud i vecletni svobodnjaski del-
ze lni glavar Dörfler, k i j e b i l pred k ra tk im 
obsojen zaradi korupcije, ker j e poneveril 
denar davkoplacevalcev. Po drugi s t ran i 
se sredstva podpore manjs in i ne zvisujejo 
ze od le ta 1995 dalje. T u ne m i s l i m n a 
Narodni svet, ze l im s i pa vec podpore za 
nasa ku l tu rna drustva . 

Dezelni glavar Peter Kaiser je zagotovo 
najboljsi dezelni glavar v t em t r enutku . 
Svojega s ina Luko je imel namrec vpisa-
nega na slovensko gimnazijo i n v slovensko 
glasbeno solo. I n to dolgo pred tem, ko j e 
postal dezelni glavar. Glede glasbene sole 
je tudi poskrbel, da Koroska placa polovico 

stroskov, i n tudi , daje t a sola sedaj sestav-
n i del koroske glasbene vzgoje. Drzava pa 
svoje obljube i n polovice sredstev n i dala 
na razpolago, tako da smo t a m izgubi l i 
skoraj polovico od 720 ucencev. Ostaja 
torej kar nekaj odprt ih s tvar i . Dejstvo pa 
je, da se od koroske cerkvene sinode leta 
1972/74 naprej k l i m a v dezeli izboljsuje i n 
daje dezelni glavar porok, da se bo ta trend 
nadaljeval, i n to ne glede na nekatere so-
c ia l i s t i cne zupane, k i n i so povsem n a 
njegovi l in i j i . 

Kaj pa za slovensko rua-odno skupnost na 
Koroskem pomeni nova avstnjska koa-
licijska vlada, ki jo sestovl/ata Avstrijska 
ljudska stranka in Avstrijska svobodnjaska 
strahka? 

Za dokoncno oceno je se prezgodaj. Ver-
j a m e m kanclerju Sebastianu Kurzu . Tudi 
podpredsednik vlade gospod Strache i m a 
pozitiven odnos do avtohtonih manjs in v 
Avstriji. Do pravih pogajanj bo pa po mojem 
prislo sele po predsedovanju Avstrije Evrop
ski uniji, k i bo trajalo sest mesecev, zacensi 
zjuli jemletos. j « ^ . . ^ . 

In kdcg bo slovenska ruarodna skupnost 
na avstrijskem Koroskem res povsem ena-
kopraven del koroske druxbe, kot je recimo 
avstrijska manjsina na Juznem Tirolskem, 
cesplohkdo/? 

Tega s tatusa verjetno ne bomo n iko l i 
dosegU. Raz l ika je v tem, da so Juzn i Tirolc i 
na svojem obmocju v vecini. I n so tudi fi
nancno uspesni. Raje bi primerjal naso s i 
tuacijo z Ladinci na Juznem Tirolskem, k i 
so med Tirolci i n Ital jani izredno dobro za
scitena manjsina. • 
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Glavni eil] Daytona 
leta 1995 nibil 
ustvariti idealno 
drzavo, temvec ustaviti 
vojno. V tem smislu 
je daytonski mirovni 
sporazum zelo daher, 
sajje zagotovil mir . 

In kako tu vidite vlogo Republike Slove-
nije? Na kaksen nacin vam lahko Slove
nija najholjepomaga? 

To morate vprasat i slovensko polit iko. 
Splosno receno smo ime l i vedno odlicne 
odnose z ministrstvom za Slovence po svetu. 
Tu bi omenil predvsem ministr ico Novako-
vo, akademika Zeksa i n sedanjega min is t ra 
Zmavca. Vsi so bi l i zelo konkretni i n so imeli 
vedno posluh za manjsino. Kaksne vecje 
politicne podpore pa se na zalost ne spomi-
njam. Tu m i s l im na predsednike, predsed-
nike vlad a l i zunanje ministre. Za nase pre-
zivetje je vsekakor najvaznejsa podpora na 
kulturno-prosvetnem podrocju. 

Avstrijski pajiamentje nedavno soglasno 
sprqel resölucijo, v kateri podpira uradno 
priznanje nenako govorece skupnosti v 
Slovenifi kot numjsine. Avstrijski zunanji 
ministrici Karin KneissljeparUtment ntdo-
iü, da si dvostransko prizadeva za uradno 
prizrumje manjsine. Resohtcijo sta predla-
gali lAadni ljudska stranka in svobodnjaki 
KakSnoje vase staMce glede tega? 

Mis l im, da vse t r i manjsinske organiza-
cije na Koroskem podpirajo priznanje av-
tohtone nemsko govorece skupnosti v Slo-
ven i j i . Zakaj so p r i z n a n i Madza r i i n 
Itali jani, nemsko govoreci drzavljani Slove-
nije pa ne? Tega pr i nas nihce ne razume. 
Na Koroskem obstaja soglasje o tem vpra-
sanju predvsem iz nacelnih razlogov. 

Nqj se V drugem ddu intervjtga na kratko 
dotdkneva se vtäega dela na mestu visoke-
gapredstavnika Evropske unije za Bosno in 
Hercegovino. Kig ta vasafimkcija pomeni v 
praksi?Kaksnepristojnosti imote? 

Visok i predstavnik mednarodne skup
nosti ima zelo obsezna pooblastila, s kate
r i m i lahko na primer razveljavi a l i uveljavi 
zakone i n odstrani s funkcije dolocene po-
lit ike. To so t. i . bonnska pooblastila, k i so 
j i h moji predhodniki izkorist i l i okoU 800-
krat, od cesar je bilo 200 ukrepov usmerjenih 

proti politikom. Sluzbo so moral i zapustiti 
rec imo tud i tr i je d r zavn i predsednik i . 
Dejstvo paje, da se zadnjih nekaj let ta po
oblastila ne izvajajo vec. 

Kako politicno Bosna in Hercegovina sploh 
jimkcionira? Vemo, daje po dcQ^onskem 
sporazumu iz leta 1995 to upravno zelo za-
pletena, nefimkcionäbia drzava, ki je raz-
deljena na Federacijo BiH in Republiko stb-
skoterpotemkantone. 

Izhodisce ob podpisu mirovnega spora-
zuma j e bilo, da so Bosnjaki hotel i resit i 
drzavo, Srbi so zeleli svojo entiteto znotraj 
B i H , Hrvat i pa so dobili kantone, od katerih 
imajo nekateri hrvasko vecino. Vsak je torej 
dobil nekaj. Glavni cilj Daytona leta 1995 n i 
b i l ustvar i t i idealno drzavo, temvec ustavi
t i vojno. V tem smislu je daytonski mirovni 
sporazum zelo dober, sajje zagotovil mir. 

Vemo, da v Republik! srbsM latentno obsta
ja zahteva po prikljuöitvi Republiki Srbiji, 
na drugi stranipa si tudi Hrvati zelijo, da bi 
imeli svqjo entiteto... 

To drz i i n po l i t ik i tega n i t i ne skrivajo 
vec. Gre za zelo nevarne ambicije, k i , ce b i 
se nekdo odlocil za njihovo izvedbo, lahko 
pr ipe l j a l e v zelo resno n e s t a b i l n o s t 
oz iroma konf l ikt . 

V osrednjem delu med BoSnjaki paje vse 
bolj navzoc tudi islamski ekstremizem. Ne
davno je imel V Sarajevu svoje predvolüno 
diorovatge tursld predsednik Recep Tajyip 
Erdogan. Nekoko se zdi, daje s tem Bosna 
postala izhodisce za nadaljnfi prodor isla-
mavEvropo!? 

Sam bi omenjeni dogodek bolj povezal s 
politiko i n ne z vero. Kar zadeva bosanske 
muslimane, moram reci, da se pocutijo i n 
so avtohtoni Evropejci. Kadar razmisljajo o 
neki drugi drzavi, skoraj vs i razmisljajo o 
Zahodu kot 0 prostoru blaginje i n odhajajo 
na Zahod, da bi si ustvar i l i boljse zivljenje. 

Is lamski ekstremizem v Bosni i n Herce
gov ini , k i obstaja, v ec ina mus l imanov 
zavraca tako kot vs i drugi narodi. Je pa iz 
Bosne v Sirijo odslo priblizno 300 tako ime-
novanih borcev za Islamsko drzavo, tako da 
potencialnega pojava radikal izaci je ne 
smemo podcenjevati. 

V zadnjem casu je v Bosni cedalje vec flegal-
nih migrantov in s tem povezanih proble-
mov ter incidentov. Odpira se t. i. mosqska 
pot, ki tece cez Bostwprek Velike KladuSe in 
Hrv<dke v Slovenijo. Kako je s tem? Oätno 
so zadeveprecg cdarmantne. 

Tocno stevilo migrantovje tezko oceniti, 
bilo j i h je med 3.000 i n 5.000. Stevilo ile-
ga lnih prestopov meje s Srbijo i n Crno goro 
raste, kar pomeni, da se je odprla nova m i -
grantska pot cez B i H . Vecina j i h hoce naprej 

V Zahodno Evropo. Ta cas se zdi, da so stvari 
pod nadzorom, vendar paje jasno, da B i H 
zaradi svojega kompleksnega sistema vla-
danja i n pomanjkanja f inancnih sredstev 
lahko hi tro zaide v tezave pr i soocanju z 
migrantskim vprasanjem. Vendar se zdi, da 
so stvar i za zdaj pod kontrolo. 

Je ob vseh teh prepirih v Bosni sploh smisel-
no, da mednarodna skupru)st te tri narode 
prisUno drzi skupcg? Ali ni bolje, da gresta 
na smrt skregana »zakonca« vsak svojo zi-
vljenjskopot? 

Visoki predstavnik 
mednarodne 
skupnosti ima zelo 
obsezna pooblastila, 
s katerimi lahko na 
primer razveljavi ali 
uveljavi zakone in 
odstrani s funkcije 
dolocene politike 

Mednarodna skupnost meni, daje arhi-
tektura na Baikanu dokoncna. Je proti us-
tanavljanju novih drzav. Mednarodna skup
nost se zaveda, da poskus spreminjanja meja 
V B i H ne bi bi l brez konflikta, tega pa si nihce 
ne zeli. Mis l im, da potrebujemo pr i Bosni 
i n Hercegovini se nekaj potrpljenja. Najvec-
j i Problem so nekateri polit iki, k i ljudem s 
ciljem, da ostanejo na oblasti, obljubljajo 
nemogoce. T i pol it iki bi se moral i spustit i 
na trdna t la i n zaceti z reformami, k i bi go-
spodarsko obudile drzavo i n ustavile heg 
mozganov oziroma mlad ih iz B i H . 

Zel im poudariti, da so Bosanci i n Herce-
govci srcno dobri ljudje, nadarjeni i n - na 
zalost mnogokrat v tu j in i i n ne doma -
izredno uspesni. Direktor avstrijskega Te-
lekoma je b i l na primer Boris Nemsic iz Sa-
rajeva. Naslednji primer je clanica britanske 
lordske zbornice baronesa A r m i n k a Helle. 
Tudi min is t r ica za solstvo na Svedskem je 
bila Aida Hadzialic. Svedski evropski posla-
nec v Bruslju je Jasenko Selimovic. 

V B i H se dogajajo tudi pozitivne stvari, le 
da se o nj ih ne pise. Vsakodnevno zivljenje 
je ze dolgo normalno. Obstajajo primeri, ko 
je mus l iman renoviral katolisko cerkev, ko 
hodza (musl imanski duhovnik) vozi starej-
s i zakonski par vsako nedeljo v katolisko 

38 DEMOKIMCIM 123/XXIII | /.Juni] 2018 



I N T E R V J U 

cerkev. Verski objekti se gradijo skupaj. Tudi 
to je Bosna i n Hercegovina! Na lastne oci 
s em videl povezovalno moc prebivalcev 
Bosne i n Hercegovine i n to me navdaja z 
upanjem. 

Za kotiecpa Se nekaj vpraSanj glede na to, 
da ste isdadeni diplomat. Zivimo v izredno 
nepredvidljivem geopoUticnem iasu, kar je 
pokazfdo dogcganje zadnjih let, ko so vojne, 
islamski radikalizem in breafperspektivnost 
na Bliinjetn vzhodu in v Afiiki v Evropo 
potisnUe mnozice beguncev in ekonom-
skih migrantov. Zaradi neobvladovanja 
migrant^ krize in razpada schengenske-
ga mejnega sistema ter posledicno uvedbe 
migrant^nh kvot je prWo do razhcganj 
znotraj Evropske unije. Kako gledate na to 
dogoiaiy'e? 

Mednarodna skupnost je izgubila sposob-
nost resevati probleme. Ko sem bil mlad di
plomat V New Yorku, so nastale drzave Z im-
babve, prej Rodezija, Namibija ali pa moderna 
Juzna Afr ika. Ustavi l i smo vojno v Bosni i n 
Hercegovini ter konflikt na Severnem Irskem. 
Danes pa tak ih vel ikih resitev skorajda n i . 
Morda tudi n i vec velikih politikov. Problemi 
se odlagajo i n mnogi raje vtaknejo glavo v 
pesek. Tud i n ismo vedno inte lektualno 
posteni v svojih analizah. Recimo, al i je bila 
nasa razvojna pomoc A f r ik i res uspesna al i 
je res bilo potrebno, da smo tako dolgo sode-
lovali al i pa vsaj tolerirah voditelje, kot so bil i 
Bokasa, Idi A m i n a l i pa Gadafi? AU smo clo-
vekove pravice in demokracijo po svetu zares 
vedno jemal i resno itd.? To bi pa bila tema 
za kak drug intervju. 

EU nima tezav samo s svojojuzno mgo, am
pak tudi z vzhodno, kjer siada krepiti vlogo 
Rusije Vladimir Putin. Z zmago Donalda 
Trumpa v ZDA pa so se vprecejSnß meripos-
labSati odnosi med ZDA in EU, ki so bili tradi-
cionolno dobri. Prica smo zacetku trgovinske 

vqfne... Kako mg ravna EU glede tega? 
Nimam carobne palicice, vendar se je iz-

kazalo, daje iskren dialog mnogokrat edina 
resitev. Vcasih je kot neizbezen ukrep pot-
rebna vojaska intervencija, tako kot v Bosni 
i n Hercegovini, da se konca vojna. So pa 
mogoci tudi diplomatski uspehi, na katere 
upamo V p r imeru Severne Koreje. Tudi v 
primeru Makedonije je videti, da bo prislo 
po vec kot dvajsetih let ih do resitve glede 
imena te simpaticne drzave. 

Kar zadeva EU, je jasno, da v sirsem smislu 
n i povezala vseh koncev zunanje politike i n 
ne izkor isca vseh svojih potencialov. E U 
mora bolj povezati svoje Instrumente: poli-
t i cn i vpliv, diplomatsko mrezo, razvojno 
pomoc i n zmoznost oblikovanja policijsko-
-vojaskih misij v ucinkovitejso celoto. 

Kqjpa svetu/ete Sloveniji glede tega?Kako 
ncg se Republika Slovenija kot nacionalna 
drzava pozicionira znotraj EU? Naj se bolj 
povezezAvstrijo in väegrajskimi drzavami? 
Kako nqj ramm, da bo dolgorocno stala in 
obstaia? 

V mojih ocehje Slovenija del srednjeevrop
skega prostora. Slovenci smo bil i vecino svoje 
zgodovine najbolj vezani na srednjeevropski 
prostor. Na Ba lkan se je Slovenija zatekla v 
nek ih drugih cas ih prebujanja evropskih 
nacionalizmov i n panslavizma, ko je zacela 
iskati zavetje na Baikanu. T i casi so danes 
mimo. Kako se bo Slovenija pozicionirala, je 
odvisno od slovenske politike. V Sloveniji 
nisem zaznal kaksne resne razprave o tem 
n i t i pred volitvami, ko je bilo pricakovati, da 
bodo novinarji postavili taksno vprasanje. 

Slovenija j e na nekater ih podrocjih ze 
izredno uspesna. Vzemite gospodarstvo, k i 
j e izredno zilavo. V Nemcijo izvazate vec, 
kot pa uvozite. To se je posrecilo le malo 
drzavam na svetu. Po drugi strani v Slove
nij i nekatere stvari predolgo trajajo. Sam ne 

B I O G R A F I J A 

Valentin Inzko se je rodil leta 1949 v slo-
venski druzini v Celovcu na avstrijskem 
Koroskem. Njegov oce, Valentin Inzko 
starejsi, je bil znan kulturni, politicni in 
cerkveni predstavnik slovenske manjsine 
na Koroskem. Valentin mlajsi je obiskoval 
dvojezicno solo v Svecah v obcini Bistrica 
v Rozu. Po koncani Slovenski gimnaziji v 
Celovcu leta 1967 se je vpisal na Univerzo 
v Gradcu, kjer je studiral pravo in filologi-
jo. Med letoma 1972 in 1974 je obiskoval 
Diplomatsko akademijo na Dunaju. Leta 
1981 je zacel delati na avstrijskem zuna-
njem ministrstvu. Med letoma 1982 in 
1985 je delal kot tiskovni predstavnik na 
avstrijskem konzulatu v Beogradu. Prej 
pa je deloval v Mongoliji in na Srilanki v 
okviru misije Zdruzenih narodov. Zara
di povezanosti z domovino se je leta 1990 
vrni l in do leta 1996 delal kot ustanovni 
direktor avstrijskega kulturnega institu-
ta v Pragi. V letih 1996 in 1999 je bil av
strijski veleposlanik v Bosni in Hercego
vini. Leta 2005 ga je avstrijski predsednik 
imenoval za avstrijskega veleposlanika v 
Sloveniji. Marca 2009 je postal sedmi v i -
soki predstavnik za Bosno in Hercegovi
no. Inzko je tako postal ze drugi koroski 
Slovenec po Wolf gangu Petritschu na tem 
mestu. Poleg slovenscine in nemscine ter 
diplomatskih jezikov anglescine in fran-
coscine tekoce govori se bosansko/hrva-
sko/srbsko, rusko in cesko. Med drugim 
je skupaj z Vinkom Oslakom v slovensci
ne prevedel delo Vdclava Havla Zivljenje 
v resnici oziroma Moc brezmocnih. Juni-
jo 2010 je bil izvoljen za predsednika Na
rodnega sveta koroskih Slovencev. Poro-
cen je z argentinsko Slovenko, komorno 
pevko Bernardo Fink Inzko, s katero ima-
ta dva otroka. Inzko je ta cas visoki pred
stavnik EU za Bosno in Hercegovino. 

morem vec poslusati razprav o drugem t i ru, 
tretji razvojni osi a l i pa o tretjem pomolu 
Luke Köper. Naredite te stvari ze enkrat a l i 
pa nehajte o nj ih govoriti. 

Pr ior i teta za vsako drzavo so odnosi s 
sosedi ter ugled znotraj Evropske unije i n v 
drug ih mednarodn ih organizacijah. L u -
ksemburzane recimo srecas povsod, Slova-
ska ima predsednika generalne skupscine 
Zdruzenih narodov, skandinavske drzave 
slovijo po clovekovih pravicah i n vzorn ih 
notranjih ureditvah. Estonija velja za drzavo 
z najboljsjo informacijsko tehnologijo itd. 
Slovenija bo dolgorocno stala i n obstaia 
samo kot zares pravna drzava i n s kvaliteto. 
To naj bo njena prepoznavnost! Q 

Stevilo ilegalnih 
prestopov meje s 
Srbijo in Crno goro 
raste, kar pomeni 
da se je odprla nova 
migrantska pot 
prekBiH. Vecina 
jih hoce naprej v 
Zahodno Evropo. 
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